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אכילת בשר בתשעת הימים

ראש  ממוצאי  בשר  לאכול  לא  ישראל  מנהג  כידוע,  א. 
זה  מנהג  שהביא  וכמו  באב,  תשעה  אחר  עד  אב  חודש 
מרן השלחן ערוך )סימן תקנא סעיף ט(, ומנהג כשר לנהוג כן 
גם בי' באב כמבואר בשלחן ערוך )סימן תקנח(. ורק בראש 
חודש עצמו מנהגנו שאוכלים בשר ושותים יין. ואין הבדל 
מפורש  וכך  זה,  איסור  לענין  בהמה  לבשר  עוף  בשר  בין 
בשר  אוכלים  שלא  מה  כי  י(,  סעיף  תקנא  )סי'  ערוך  בשלחן 
אינו מחמת הקרבנות בלבד, אלא משום שמחה. המנהג 
)בתשובה  הרשב"א  הראשונים,  רבותינו  בדברי  הובא  הזה 
ח"א סי' שו( כתב, שמי שאוכל בשר בימים הללו, הרי הוא 

וכפי  נחש.  ישכנו  גדר  ופורץ  הראשונים,  של  גדר  פורץ 
)קהלת  "ופורץ גדר ישכנו נחש"  שפירש רש"י על הפסוק 
פרק י פסוק ח(, שהפורץ סייג של חכמים לעבור על דבריהם 

הרי הוא חייב מיתה בידי שמים, יעבור תאונה ח"ו, כל כך 
חמור! ומי שלא מתאבל בימים אלה מראה שלא איכפת 
הרמב"ן  גם  המקדש.  בית  ומחורבן  השכינה  מצער  לו 
לא  המנהג  את  מזכיר  ע"ד(  פא  )דף  האדם  תורת  בספרו 
הביא  וכבר  התענית.  עד  אב  חודש  מראש  בשר  לאכול 
מנהג זה רב האי גאון )הובא בספר המנהיג הל' ט' באב אות יח(, 
וכן הביאו הרוקח )סי' שי ד"ה מיהו(, הכלבו )סי' סב(, מהרי"ל 
ועוד ראשונים,  )דף סט ע"ב(,  )הל' ת"ב עמ' רלח(, האבודרהם 

וכן פסק מרן בשלחן ערוך )סימן תקנא סעיף יא(.

מקור למנהג

ב. הבאנו שכתבו הראשונים לא לאכול בשר מראש חודש 
אב, ויש לברר מהו מקור המנהג. בגמרא )תענית ל.( מבואר 
בשר,  אוכלים  לא  התענית  שלפני  המפסקת  שבסעודה 
כמה  אוכלים.  לא  חודש  מראש  שכבר  כתוב  לא  אבל 
בפסחים  ירושלמי  מהתלמוד  ראיה  הביאו  מהראשונים 
)ר"פ מקום שנהגו(, שם הירושלמי מונה מנהגים שנהגו בהם 

נשים, ומבאר אלו מנהגים טובים ואלו לא טובים, לדוגמא 
שבת,  מוצאי  בכל  מלאכה  עושות  לא  שנשים  מנהג  היה 
המנהגים  ואחד  נכון.  הוא  זה  מנהג  אם  דן  והירושלמי 

שהביא שם: הני נשי דנהיגי דלא למשתי חמרא מדעייל 
יין  לשתות  לא  שנוהגות  הנשים  כלומר,  מנהגא.  אב, 
לגבי  המנהג  כך  ואם  טוב.  מנהג  הוא  אב,  חודש  משנכנס 
יין, הוא הדין לגבי אכילת בשר, כי בשניהם שייך  שתיית 
לאסור משום שמחה, אין שמחה אלא בבשר ויין. והגר"א 
למשתי  דלא  מפורש:  בירושלמי  גרס  ט(  סעיף  תקנא  )סימן 

– שנהגו גם לא לאכול בשר.  "ולא למיכל בשרא"  חמרא 
כן. אבל כבר העירו על  יש כמה מהראשונים שגרסו  וכן 
ויותר  האנשים?  ולא  נהגו  הנשים  רק  מדוע  כן  שאם  זה, 
תתחיל  יין  תשתה  אם  יין?  לשתות  נשים  דרך  וכי  מכך, 
לדבר שטויות ולהשתולל ואין זה צניעות, "כל כבוּדה בת 
מלך פנימה", ולכן לא טוב לאשה לשתות יין  )כתובות סה.(. 
בפוריא",  לבסומי  איניש  "חייב  בפורים  שאמרו  מה  וגם 
זה נאמר לאיש ולא לאשה, כי אשה לא שותה הרבה יין. 
ולכן הצדיקו את הגירסא בירושלמי הני נשי דנהיגי דלא 
למשתי "עמרא" מדעייל אב, מנהגא. כלומר שהמנהג היה 
שלא לטוות צמר מראש חודש אב, ולא לענין שתיית יין.  

גזירה שהצבור יכולים לעמוד בה

ג. לכן יש שהביאו ראיה ממקום אחר, בגמרא מסכת בבא 
פרושים  רבו  בשניה,  הבית  כשחרב  רבנן,  תנו  )ס:(  בתרא 
לגלות  שיצאו  ועל  החורבן  על  צער  להם  היה  בישראל, 
יין כל השנה.  ושלא לשתות  נהגו שלא לאכול בשר  ולכן 
ויעשה  ישב  שירצה,  כמה  לעצמו  להתחסד  יכול  אדם 
תיקון חצות, ולא יאכל ולא ישתה, אבל הם לא היו צדיקים 
רבי  להם  נטפל  לכן  לרבים,  כך  מורים  היו  אלא  לעצמם, 
יהושע ואמר להם, בני, מפני מה אין אתם אוכלים בשר ולא 
שותים יין? אמרו לו, היאך נאכל בשר שמקריבים על גבי 
המזבח ועכשיו בטל, בטלו הקרבנות, אין לא שלמים ולא 
חטאת. היאך נשתה יין שמנסכים על גבי המזבח ועכשיו 
בטלו  שכבר  נאכל,  לא  לחם  גם  כן  אם  להם,  אמר  בטל? 
מנחות שהיו מביאים עם שתי הלחם, והלא לחם הוא דבר 
חיוני, 'על הלחם לבדו יחיה האדם'... אמרו לו, אין הכי נמי, 
נאכל פירות בלבד, אמר להם, אף פירות שבעת המינים 
בפירות  אפשר  אמרו  הביכורים.  בטלו  שכבר  נאכל,  לא 
אחרים, כמו תפוז וקלמנטינה. אמר להם, מים לא נשתה 
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שכבר בטל ניסוך המים בחג, שתקו. מה יגידו, נשתה קולה?!... אמר להם, בני, בואו 
ואומר לכם, שלא להתאבל כל עיקר אי אפשר, שכבר נגזרה גזרה, ולהתאבל יותר 
מדי אי אפשר, שאין גוזרים גזרה על הצבור אלא אם כן רוב ציבור יכול לעמוד בה, 
אלא כך אמרו חכמים: סד אדם את ביתו בסיד, ומשייר בו דבר מועט, וכמה? אמר 
רב יוסף: אמה על אמה וכו', וכן כשעורך שלחן ישאיר מקום פנוי בלי צלחת זכר 
לחורבן, וכן על זו הדרך. נמצא שהיה מן הראוי להימנע בכל השנה מאכילת בשר, 
אלא שאין הצבור יכול לעמוד בתקנה זו, ולכן נמנעו לכל הפחות בתשעת ימים אלו 
שמראש חודש אב, ולמעשה זה אפילו פחות מתשעה ימים, כי בראש חודש אנחנו 
נוהגים לאכול בשר, וכן בשבת מעלה על שלחנו כסעודת שלמה בשעת מלכותו 
)תענית כט:(, ולכן מקדש על היין ואוכל בשר כרגיל, וביום תשעה באב עצמו בלאו 

הכי מתענים ולא אוכלים ושותים כלל.

למי מותר לאכול בשר בתשעת הימים

ד. מי שהוא חולה ואפילו אינו חולה ממש, אלא הוא חלש, היה לו מסכן ל"ע את 
נגיף הקורונה, ואחרי שהבריא ב"ה, עדיין מרגיש חולשה, וכמו שסיפרו לי שהרבה 
בהמה  בשר  לאכול  להם  מותר  חולשה,  מרגישים  עדיין  והבריאו  שנדבקו  אנשים 
ועוף בתשעת הימים כדי להתחזק. וכן יולדת, מעוברת ומניקה, מותר להם לאכול 
בשר בימים אלה. איש בריא לא יפרוץ גדר, לא יעשה 'על האש'... ופורץ גדר ישכנו 
נחש, אבל לא החמירו על חולה ומצטער. ובסעודת ברית מילה בימים אלה, מותר 
לאכול  להרוויח  ורוצה  ברחוב  שעובר  אחד  כל  לא  אבל  בשר,  לאכול  לאורחים 
וכן מותר  ושאר המוזמנים.  ויאכל, אלא רק המקורבים כמו המשפחה  יכנס  בשר 
לאכול בשר בסעודת פדיון הבן, וכן בסעודת שבע ברכות, כי הרי אצלנו הספרדים 
מותר להתחתן עד ראש חודש אב, ויש שבע ברכות גם לאחר ראש חודש אב. וכן 
מותר לאכול בשר בסיום מסכת, רק שלא ישאיר במיוחד קטע קטן בסוף המסכת 
לתשעת הימים כדי לאכול בשר בסיום. כעת לצערנו הרב ישיבות רבות פיזרו את 
התלמידים לביתם, הם לא עשו קפסולות מניילונים, ומצאו חולה או שנים בקורונה, 
ושלחו את כולם, כי בישיבה יש פנימיה, ואי אפשר לישון עם מסכה. כל אחד שיודע 
לפעול, יאסוף את הבחורים מהשכונות, ויכנס אותם בבית כנסת וישלם להם על 
מנת שילמדו, וכך ידרבן אותם שילמדו ויעשו סיום מסכת, ואם סיימו את המסכת 

בדיוק בתשעת הימים, יכולים לאכול בשר בסעודת הסיום.     

מנהג חלק מהתימנים

ה. גם לפי מנהג ירושלים אין לאכול בשר בתשעת הימים, וכמו שהעיד רבי אליהו 
החיד"א  כתב  וכן  מה(,  סי'  )חאו"ח  אליהו  קול  בספרו  ירושלים  דין  בית  אב  ישראל 
בספרו  מיוחס1  רפאל  רבי  לציון  הראשון  קדמם  וכבר  רלג(.  רלב,  אות  באצבע  )מורה 

1 רבי רפאל מיוחס בכ"ר שמואל נבחר לכהונת ראשון לציון לפני כ-270 שנה, והיה אז בן 51, ונפטר בגיל 
66, לא היה זקן גדול אבל החשיבו אותו כגדול הדור. וחיבר כמה ספרים, פרי האדמה ועוד, הביאו אותם 
באוצר החכמה. חבל שהרבה לא מכירים את ספרו, מי שרוצה ללמוד על מנהגי ירושלים יראה שם. 
הספר פרי האדמה היה בדפוס ישן ובאותיות שבורות, ובשנת תשע"ז הוציאו אותו במהדורה חדשה, 
הדפיסו יפה, אבל חבל שלא הביאו שם גם את "מגילת יוחסין" שכתב הרב פרי האדמה, הוא מספר שם 
על ניסים שנעשו לו, וכל אחד שקורא, מבין את גדלותו של בעל פרי האדמה, שהיה ראשון לציון ואחד 

מגדולי הדורות שלנו.
מסופר שם שלפני שנתמנה לראשון לציון, בקושטא שבטורקיה היה סולטן תקיף שונא יהודים, ששלט 
גדול מאוד. היתה אז עניות  ירושלים להביא לאוצר המלכות סכום  יהודי  כל  וגזר על  גם על ישראל, 
גדולה, מאיפה יביאו?! התאספו כל חכמי ירושלים לדון מה עושים. ראה הסולטן שהם מתעכבים, לקח 
את ראשי הקהל, ושבה אותם, ואמר שאם לא מביאים את הכסף עד תאריך מסוים, יוציא אותם להורג. 
וגידל אותו, כי כשהרב פרי  מהם היה רב הקהילה רבי משה מיוחס שהיה סבו של הרב פרי האדמה, 
22. חיפשו מישהו שיסע לטורקיה ויתרים את הגבירים היהודים  3 אביו נפטר בגיל  האדמה היה בגיל 
ללמוד,  להמשיך  רצה  אחד  כל  לנסוע,  רצה  לא  אחד  אף  אבל  שבויים.  פדיון  מצות  לשם  שם,  שהיו 
לשבת על התורה ועל העבודה. הפילו גורל, ונפל הגורל על רבי רפאל מיוחס. מיד שלח מכתב לקהילה 
כי  לו,  שיעזור  וביקש  מטורקיה  יהודי  גדול  לשר  טלגרמה  ושלח  מגיע,  שהוא  להם  והודיע  בטורקיה, 
עם ישראל שבירושלים בצרה. ארז מטלטליו ונסע, וכשהגיע קיבלו השר בכבוד גדול, ואירחו בביתו. 
בלילה רבי רפאל חלם שבאו והודיעו לו: תצאו מיד מהבית, יש מגיפה בעיר, והיא עתידה להיכנס בבית 
הזה. הוא התעורר מיד והעיר את בעל הבית ואת כל בני הבית וכולם ברחו למלון שמחוץ לעיר, פחדו 
וכשחזרו מצאוה מתה על הארץ.  זקנה שלא רצתה לעזוב את הבית,  מהמגיפה. היתה שם משרתת 
הוא עשיר בעצמו  נרתם לעזרתו,  ומיד  בזכותו,  והבין שניצלו  הוא,  כי איש אלוקים קדוש  ראה השר 
ותרם לו ביד רחבה, והלך גם להתרים את חבריו העשירים. בשוב רבי רפאל מטורקיה, עבר דרך מצרים, 
ומשם הלך לארץ ישראל. והנה באמצע הדרך באו לפתע כמה שודדים, התנפלו עליו, והרגו את החמור 
ואמרו: רגע רגע, אתה  והתקדמו כמה צעדים, אך חזרו אליו  לו את צרור הכסף,  ולקחו  שישב עליו, 
תלשין עלינו, אנחנו רוצים להרוג אותך, תגיד וידוי. וכמה שאמר שלא ילשין לא הועיל. אחד השודדים 
לקח חרב והכה בצוארו מכה חזקה, אך הצואר נהיה קשה כמו שיש והוא לא ניזוק, חשבו שאין לאותו 
שודד מספיק כוח, וכך ניסו שאר השודדים להורגו ולא הצליחו. אמרו, זה איש קדוש, נעזוב אותו, והוא 
מסכן נשאר לבדו במדבר, אמנם הודה לקב"ה שנשאר חי, אבל איך יחזור לארץ ישראל בידים ריקות? 
אבל הוא לא התייאש, לא עברו כמה דקות, וראה שהשודדים רצים אליו בחזרה, והחזירו לו את צרור 
הכסף, מה קרה? אמרו: רק התרחקנו ממך קיבלנו שיתוק, ולכן החלטנו להחזיר לך הכל, תתפלל עלינו, 
בירך אותם והתפלל עליהם. ואז נזדמן לו אדם אחד פניו כלהבי אש, ולקח אותו ברגע אחד לירושלים.

פרי האדמה ח"ד )ד"ח ע"ד(. כל זה לאפוקי ממנהג חלק מהתימנים שאוכלים בשר 
בתשעת הימים, אחד מרבני בני ברק כתב בספרו שיש למנהג זה סימוכין מתשובות 
הגאונים )הובא באוצר הגאונים תענית כט ע"ב, סימן צח, צט( ומהריטב"א )תענית כו:(, שכתבו 
שמנהג זה תלוי במנהג המקומות, יש שנהגו לא לאכול בשר בימים אלו ויש שלא 
נהגו להחמיר בזה, ורק בסעודה מפסקת אינם אוכלים בשר, ומכיון שבתימן נהגו 
זה  ובבני ברק. אבל  בירושלים  גם  כך  לנהוג  ימשיכו  הימים,  לאכול בשר בתשעת 
נגד מה שכתבו גדולי האחרונים, שמנהג ירושלים וארץ ישראל שלא לאכול בשר 

מראש חודש אב.    

מנהג תימן כשמרן חלק על הרמב"ם

ו. היתה מחלוקת גדולה מאוד בין רבני תימן, ספר פעולת צדיק וספר רביד הזהב, 
כמו  או  הרמב"ם  כמו  נוהגים  הרמב"ם  על  חלק  ערוך  השלחן  שמרן  במקום  האם 
מרן, בספר רביד הזהב )סימן כו( כתב שנוהגים כמו מרן, והרב פעולת צדיק )ח"ב סימן 
קפ, רנא( – שהיה תלמידו של בעל רביד הזהב2 – כתב שנוהגים כהרמב"ם. וכנראה 

שהיו בתימן איזורים איזורים, חלק נהגו כך וחלק נהגו כך, ויש שם כמה סוגים של 
תימנים, שאמים ובלאדים. הפעולת צדיק כותב )בח"ב סימן עו( על רבו השתילי זיתים 
שהפעולת  ואמר  משקל  ועשה  אחד,  חכם  בא  הדור.  גדול   – דור"  של  "רב  שהוא 
צדיק היה יותר גדול בתורה, ולכן שומעים לו התימנים ועושים כהרמב"ם נגד מרן. 
זיתים  שתילי  הרב  וגם  זיתים,  השתילי  רבו  על  כותב  עצמו  הוא  מה  תראה  אבל 
ועוד( שנוהגים בתימן כדעת מרן השלחן  קז,  וסי'  קו,  )ס"ס  עצמו  כתב כמה פעמים 
ערוך. התימנים היו מאוד קשורים לרמב"ם, כי בזמנו היה להם משיח שקר, והרבה 
התפתו ללכת אחריו, ונפגעו באמונה, והרמב"ם היה מחזק אותם, "לא תאבו אליו 
ולא תשמעו בקולו", וכמפורסם באגרתו אגרת תימן. והם נקשרו ברמב"ם, עד כדי 
)הובא בסדר הדורות דק"ג ע"ב( שהיו אומרים  כך שכתב הרמב"ן באגרת החמדה שלו 

בקדיש: "בחייכון וביומיכון ובחיי מרנא ורבנא רבי משה בן מיימון".

קמא קמא בטיל

ז. הויכוח אם קיבלו הוראות מרן היכן שחלק על הרמב"ם היה בתימן, אבל בארץ 
בטלים  כי  מרן,  כדעת  ינהגו  לארץ  שהגיעו  התימנים  וגם  דאתרא,  מרא  הוא  מרן 
בתשובה  יוסף  הבית  מרן  שכתב  כפי  בטיל",  קמא  ו"קמא  הארץ,  לתושבי  הם 
של  מסוימת  קהילה  שהיתה  ריב(,  )סימן  רוכל  אבקת  שלו  שבשו"ת  המפורסמת 
"קמא  אומרים  אחרים,  מנהגים  שנהגו  אחר  ממקום  קהילה  לשם  ובאו  ספרדים, 
קמא בטיל", כיון שהיו מאה איש ובאו שלושים או ארבעים הם התבטלו ברוב, וגם 
אם ימשיכו לבוא עוד ארבעים ועוד ארבעים וכבר ביחד יהיו יותר ממאה, כל קבוצה 
שם  כתב  ומרן  לראשונים.  בטלים  וכולם  שם  התיישבו  שכבר  אלו  לכל  מתבטלת 
תשובה ארוכה, לא כמו שאני אומר בשתי מילים... כי מה שאמרו במשנה בפסחים 
)רפ"ד( ההולך ממקום שנהגו למקום שלא נהגו, נותנים עליו חומרי המקום שהלך 

לשם וחומרי המקום שבא לשם, זה כשדעתו לחזור למקומו הראשון, אבל אם אין 
דעתו לחזור נוהג כמנהג המקום, ולא ישנה מפני המחלוקת. לפי דברי מרן הבית 
200 שנה, צריכים לנהוג  יוסף, גם האשכנזים שהחלו להגיע לארץ לפני כ-150 או 
היו ספרדים,  הישוב בארץ  רוב  כי  כולם אגודה אחת",  "ויעשו  כמנהגי הספרדים, 
עד שהחלו להגיע תלמידי הגאון מוילנא ובראשם הרב ישראל משקלוב בעל פאת 
השלחן. גם רבינו האריז"ל שהיה בארץ ישראל היה מתפלל עם הספרדים בנוסח 
ספרדי, עד כדי כך שהחתם סופר חשב שהאר"י אשכנזי, וכתב )בתשובה חאו"ח סימן 
טו( שמפני שהאר"י ז"ל היה ספרדי לכן נהג בתפלות כמו הספרדים, ואילו היה איש 

והאמת  האשכנזים.  של  בנוסח  כוונות  כן  גם  עושה  היה  האשכנזים,  אצל  כמוהו 
היתה  ואמו   – אשכנזי  לוריא  יצחק  רבי  וכשמו   – אשכנזי  היה  האר"י  של  שאביו 
ספרדיה. אבל גאוני האשכנזים, מהם הגאון החזון איש, לא קיבלו את דברי מרן, 
וסמכו על הפנים מאירות )ח"ב סימן קלג( – היה לפני כ-300 שנה – שיכולים להמשיך 

במנהגם.

בשר כשר ובשר חלק

יותר, לא  גם לגבי בשר כשר ובשר חלק, עד לפני מאה עשרים שנה פחות או  ח. 
היה מושג כזה "בשר כשר" ו"בשר חלק" או "בשר גלאט", הבשר הכשר היה בשר 
חלק, ומה שלא מצאו חלק, לא היו מנפחים את הריאה לראות אם יש חור, אם יש 
פנצ'ר... וגם לא היו ממעכים את הסירכות, אלא ישר מוכרים לערבים. כשהגיעו 

2 א.ה. אמנם התשובה הנ"ל ברביד הזהב היא מבנו של המחבר רבי יחיא, אך כפי הנראה ודאי היה על 
דעת המחבר רבי דוד משרקי.
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האשכנזים לארץ אמרו, למה אתם פוסלים לנו את הבשר, לדעת הרמ"א זה מותר, 
והגיעו לפשרה שהבשר הכשר  ודברים  דין  היה  למה למכור לערבים בחצי מחיר. 
לדעת הרמ"א יחתמו עליו "בשר כשר", ועל הבשר הכשר לדעת מרן יחתמו "בשר 
חלק" או "בשר גלאט". לפני כחמישים וששים שנה נשתכח הענין, והחלו לעלות 
לארץ יהודים ממרוקו ומפרס ומדי ולא הכירו את הכללים, והתחילו לאכול "בשר 
כשר". מרן זצ"ל היה הולך משכונה לשכונה ומעיר לעיר, ואני בתור ילד קטן בגיל 
יוזם ומבקש שיקבעו לו שיעורים בהלכה, לא  עשר הייתי מתלווה אליו, והוא היה 
רק דרשות, מרן היה "גם" דרשן, אבל לא "רק"... והיה מדבר על הנושא הזה של 
הבשר חלק. אחד מהידידים שלו – שלמדו יחד חברותא בישיבת פורת יוסף – שמו 
יהודה רפאלי ע"ה, ומרן ביקש ממנו: תפתח חנות של בשר חלק. והוא פתח חנות 
במחנה יהודה. אחרי כמה שבועות בא לביתנו שברחוב אלקנה ואמר למרן: הרב, 
אני סוגר את החנות, אני מפסיד כסף, בשר חלק הוא יותר יקר ואין מוּדעות בנושא, 
לא מבינים מה נפקא מינה כשר או חלק, ולא קונים. אמר לו מרן, תחכה קצת. ואז 
מרן ביקש לתת שיעורים בשכונת נחלאות, מחנה יהודה, קטמון, מקור ברוך, ובעוד 
מקומות בירושלים, ועשה לרפאלי פרסומת... למרן לא היתה טובת הנאה, הוא לא 
הביא לו בשר... אבל עשה לשם שמים, ואמר לכולם, תדעו שלפי דעת מרן השלחן 
טרף,  ספק  הפחות  לכל  או  טרף,  בשר  הוא  כשר"  "בשר  עליו  שכתוב  בשר  ערוך 

ואסור לאכלו, ואז נפתחו לאנשים העינים3.

חומרא חשובה מכל החומרות

החמיר,  הרמ"א  כלל  שבדרך  יראה  והרמ"א,  מרן  מחלוקות  אחר  שיעקוב  מי  ט. 
ואורז בפסח,  יבשים  ופירות  ומרן פסק בכוחא דהיתרא, כמו בדין אכילת קטניות 
הלכות  הרבה  יש  והיתר  באיסור  וגם  אוכלים,  ואנחנו  אוכלים,  לא  שהאשכנזים 
שהספרדים מקילים יותר, הגאון רבי יחזקאל לנדא בעל הנודע ביהודה )הובא בשו"ת 
תשובה מאהבה ח"ג סימן שכ( היה גאון אשכנזי, ואמר שהיה עדיף לאשכנזים לוותר על 

כל החומרות שלהם והעיקר שלא להקל בבשר חלק, כי לא שוות כל החומרות כנגד 
הקולא של בשר כשר. למרות שהיה אשכנזי, הזהיר על כך הרבה4. אם כל האשכנזים 

היו גם כן אוכלים בשר חלק היה מצויין, אבל הם סומכים על הפנים מאירות.

מאי חזית?!

שינהגו  חזית  מאי  מרן,  נגד  בארץ  לנהוג  שממשיכים  התימנים  על  שואל  אני  י. 
כמו הפנים מאירות ולא כמו מרן השלחן ערוך. הלא כולם מודים שקיבלו הוראות 
הרמב"ם.  על  חולק  מרן  כאשר  גם  קיבלו  האם  המחלוקת  ורק  ערוך,  השלחן  מרן 
אלא מה יענו? קיבלנו הוראות מרן שבחיבורו השלחן ערוך, לא קיבלנו תשובותיו 
שבשו"ת אבקת רוכל. אבל צריך לדעת שהכלל "קיבלנו הוראות מרן" הוא בגברא, 
תיבות  ראשי  "מרן"  הוראותיו,  שקיבלנו  רבה  גברא  היה  מרן  כלומר  בחפצא.  לא 
ממאתים רבנים נסמך5, ושכינה דיברה מתוך גרונו כמו שכתב עליו הרמ"א )בתשובה 
סי' מח(, ואם כן מה לי תשובות אבקת רוכל, מה לי תשובות בית יוסף, מה לי בדק 

הבית, לא קיבלנו הוראותיו מדין החפצא – ספר השלחן ערוך בלבד. מה קרה כאן 
שנתפסו לדברי הפנים מאירות, בגלל העדתיות?! הפנים מאירות היה גאון עולם, 
ומכללם התימנים  והאשכנזים הולכים אחריו, אבל אנחנו הספרדים  גאון אשכנזי, 

הולכים כדעת מרן.

כפיה נגד מנהג המקום

יא. יש להם עוד טענה, שלכאורה יש סתירה בדברי מרן הבית יוסף. כי בשו"ת אבקת 

נכנסה  ב"ה  גוים,  בישולי  לגבי  אחרת.  מנסחים  לא  לישראל  הראשית  ברבנות  למה  אמרתי,  תמיד   3
מרן  לדעת  ישראל  "בישול  שמקפידים  במסעדות  וכותבים  הראשית  הרבנות  מועצת  של  ההחלטה 
השלחן ערוך", וכך הספרדים ידעו היכן יכולים לאכול. כי יש מקומות שסומכים על דעת הרמ"א )סימן 
קיג סעיף ז( לכתחילה, שמספיק שהישראל ידליק את הגז בבוקר או ידליק 'נר נשמה' וממנו ידליקו את 
הגז במשך היום. אבל יש מקומות שנוהגים כדעת מרן )שם( שמצריך שהישראל גם יעמיד את הקדרה 
נוסח  על האש. בעזרת ה' גם לגבי כשרות הבשר אנחנו נתקן, לכתוב "בשר כשר לדעת הרמ"א", או 
אחר שיבינו ממנו שלספרדים אסור לאכול "בשר כשר". אם נכתוב "בשר כשר לאשכנזים" בג"ץ לא 
יקבל... ויבינו שהבשר חלק הוא כשר לכל הדעות, אבל ה"כשר" הוא כשר רק לאשכנזים. ואם בחומרא 
של קטניות כותבים "כשר לאוכלי קטניות", כל שכן בבשר שהוא טרף, או לכל הפחות ספק טרף, צריך 

לכתוב שהוא כשר רק לשיטה מסוימת.
4 לפני למעלה מחמישים שנה אחי הגדול רבי יעקב ע"ה למד בישיבת קול תורה, והיו אוכלים שם בשר 
"כשר", והתקשר למרן האבא מטלפון ציבורי ואמר לו: מה אעשה, אני נמצא שבתות בישיבה, לא אוכל 
מהחמין?!... היום ב"ה 'אכשור דרא', ובכל הישיבות מקפידים להביא בשר חלק, מבינים שזה לא סתם 

חומרא בעלמא, בשר "כשר" לדעת פוסקים רבים הוא טרף.
5 תראו מה אמר הגאון רבי חיים אבולעפייא– היה לפני כ-300 שנה אב"ד בטבריה, כ-150 שנה אחרי 
מרן – והעתיקו מרן החיד"א בספריו )ברכי יוסף חשן משפט סימן כה ס"ק כט, ושם הגדולים ערך בית 
יוסף(, קבלה בידי מאבות אבותי שכל העושה כדעת מרן עושה כדעת מאתים רבנים, שמרן ממאתים 

רבנים נסמך.

חדש  רב  שם  ונתמנה  הרמב"ם,  כדעת  בכל  שנהגו  קהילה  על  נשאל  לב(  )סימן  רוכל 
שרצה לכפות עליהם לנהוג כדעת ר"י, ומי שאומר לו: תעזוב אותנו, מיד צועק עליו 
ועושה עליו חרמות, ושאלו את מרן אם לשמוע לאותו רב. ומרן הביא להם מה שאמרו 
בפ"ק דעירובין )ו:( תני לעולם הלכה כבית הלל, והרוצה לעשות כבית שמאי עושה, 
כדברי בית הלל עושה, מקולי בית שמאי ומקולי בית הלל רשע, מחומרי בית שמאי 
"והכסיל בחשך הולך", אלא אי כבית שמאי  בית הלל, עליו הכתוב אומר  ומחומרי 
כקוליהון וכחומריהון אי כבית הלל כקוליהון וכחומריהון. זה היה לפני שיצאה בת קול 
שהלכה כבית הלל. והלא דברים קל וחומר, ומה אם בית שמאי שאין הלכה כמותם 
אמרו אי כבית שמאי כקוליהון וכחומריהן, הרמב"ם ז"ל אשר הוא גדול הפוסקים וכל 
קהלות ארץ ישראל והאראביסטאן והמערב נוהגים על פיו וקבלוהו עליהם לרבם, מי 
שינהוג כמוהו בקולותיו ובחומרותיו למה יכפוהו לזוז ממנו, ומה גם אם נהגו אבותיהם 

ואבות אבותיהם, שאין לבניהם לנטות ימין ושמאל מהרמב"ם ז"ל, וכו'.

"לא תתגודדו"

יב. המשיך מרן וכתב שם שאם חלק קהילות נוהגות כהרא"ש וזולתו, וחלק כהרמב"ם, 
הרי  הראשון  כמנהגו  נוהג  קהל  וכל  שהואיל  תתגודדו",  "לא  איסור  משום  בזה  אין 
זה כשני בתי דינים בעיר אחת, וקיימא לן כרבא )ביבמות יד.( שהיכן שיש בתי דינים6 
בעיר אחת – כגון ספרדים ואשכנזים – אלו נוהגים לאסור ואלו נוהגים להתיר, אין כאן 
משום לא תתגודדו, וכל קהל וקהל כעיר בפני עצמו שאין בני קהל אחד כופים לבני 
קהל אחר7. וכך פסקו הרי"ף והרא"ש )שם( – שני עמודי הוראה – ורוב הראשונים, דלא 
כהרמב"ם )פי"ב מהלכות ע"ז הי"ד( שסבר שיש איסור "לא תתגודדו" אפילו בשני בתי 
דינים בעיר אחת. והמהרשד"ם )חיו"ד סי' קנג( – היה בדור סמוך למרן – ביאר בדעתו 
משום  בזה  אין  המנהגים  שהוקבעו  אחר  אבל  המחלוקת  בתחילת  הוא  שהאמור 
לא תתגודדו8. ומרן זצ"ל בשו"ת יחוה דעת )ח"ד סימן לו( האריך בזה והביא כל דברי 

הראשונים.

סתירה באבקת רוכל וישוב

יג. והלא אמרנו שלדעת מרן באבקת רוכל )סי' ריב( גם האשכנזים שבאו צריכים לבטל 
מנהגם ולהתבטל לקהילה של הספרדים, מדין קמא קמא בטיל, ומדוע כאן )סי' לב( 
מרן הבית יוסף לא הזכיר מזה מאומה, ורק דן מה דינם של הקהילה הספרדית, והאם 
יש איסור "לא תתגודדו". ועל הסתירה הזו יש כמה תירוצים, הבאנו בקצרה בספר 
עין יצחק ח"ג )עמ' קלב והלאה(, ובילקוט יוסף פסח כרך ב' הרחבנו יותר, ובסוף הספר 
התירוצים  ואחד  בטיל".  קמא  "קמא  בדין  שלם  קונטרס  הבאנו  והלאה(  תשצד  )עמ' 

שהבאנו, שמרן ענה על מה ששאלו אותו, לא שאלו אותו על המתיישבים החדשים, 
אלא על הקהילה הספרדית, ולכן בתשובתו הוא מתייחס רק אליהם, ואין הכי נמי אם 
היו שואלים אותו מה דינם של החדשים, היה משיב "קמא קמא בטיל". הבאנו בספר 

חמשה תירוצים, אבל זה נראה התירוץ הכי פשוט והכי נכון.

יבום קודם לחליצה

בטיל",  קמא  "קמא  מרן  של  הכלל  על  קושיא  עוד  הקשה  ע"ה  יעקב  רבי  אחי  יד. 
ממה שכתב מרן בשו"ת בית יוסף9 )דיני יבום וחליצה סימן ב(, מרן נשאל בצפת על אחד 

את  ועברו  הדור,  גדולי  אותם  שבחנו  הם  דיינים  אלא  "ראב"ד",  ונעשה  דין  בית  מקים  אחד  כל  לא   6
מערכת הבחינות.

7 אנחנו הספרדים יש לנו את המבטא שלנו, שאנחנו אומרים "אמונָי" - לא "אמוֹיְנוֹי", ואת הנוסח שלנו 
בתפלה, שאומרים "מכניע זדים", "ועל זקניהם" וכו', ובחורים ספרדים שלומדים בישיבה אשכנזית, או 
בישיבה ספרדית עם בחורים אשכנזים – אינני יודע אם יש דבר כזה... – כל אחד יתפלל כמנהג אבותיו. 

ואין בזה "לא תתגודדו", כי כל אחד מחזיק במנהג אבותיו, והרי זה כשני בתי דינים בעיר אחת.
והייתי  תורה,  ובשמחת  בשבועות  ובעיקר  שם,  היינו  בחגים  וגם  אשכנזים  של  בישיבות  למדתי  אני 
יפים מהתפלה כמו "לך אלי  ויום כיפור לאשכנזים אין קטעים  מתפלל מהמחזור שלנו. בראש השנה 
תשוקתי", זה הפסד גדול, ואנחנו היינו רגילים לנוסח שלנו, והנה ראש הישיבה שלנו היה גאון אשכנזי 
ואהב ספרדים, אבל החליט שכולם ישארו לתפלות ראש השנה, כי אם הספרדים לא ישארו הישיבה לא 
תהיה מלאה. קיבלתי את הגזירה... בישיבה לא היה טלפון, ובערב ראש השנה ביקשתי מראש הישיבה 
לבוא לביתו ולהתקשר למרן זצ"ל ולומר לו "שנה טובה". ראש הישיבה כיבד מאוד את מרן ואישר לי. 
התקשרתי למרן ואמרתי לו "שנה טובה" וביקשתי שיברך אותי. אמר לי: מה, אתה לא מגיע?! אמרתי: 
ראש הישיבה הורה לכולם להישאר. שאל אותי מרן: הוא לידך? כן, תן לי אותו! אמר לו מרן: אני מבקש 

שלא רק את הבן שלי תשלח, אלא תאפשר לכל הספרדים לצאת הביתה להתפלל בנוסח אבותיהם.
שני  דין  ובית  בהודו,  זרה  מעבודה  מגיע  נכרית  הפאה  של  שהשער  פסק  אחד  דין  בית  אם  למשל   8
מכחיש, בתחילת המחלוקת יש חשש ללא תתגודדו. להלכה ודאי שצריך לחוש לאוסרים, כי ביררנו את 
הנושא וזה בכלל לא פשוט. זה חוץ מהבעיה החמורה של פריצות, ומה שיש שסמכו על השלטי גיבורים 
)שבת כד ע"ב מדפי הרי"ף( זה טעות, כי הוא דיבר על יציאה לחצר עם פאה נכרית ולא לרשות הרבים. 

ואכן רוב ככל האחרונים – ספרדים ואשכנזים – אסרו פאה נכרית.
9 לפני כשלושים שנה באו למרן זצ"ל ואמרו לו שרוצים להדפיס שוב את שו"ת בית יוסף, אמר להם: 
אל תדפיסו, כי ההדפסה של השו"ת הזה היתה מלאה בטעיות ואותיות שבורות, וחשב שרוצים לצלם 
את הדפים הללו. אבל אחר כך ישבו קבוצה של אברכים ופענחו את הכתב ואת הראשי תיבות, והדפיסו 

העלון להצלחתם של: רעות בת לילי- בריאות ושמחה ושלום בית, יעקב בן רחל- רפואה שלמה, אורה בת תהילה- הצלחה בכל, אושר בן אורה-הצלחה וזיווג, אלישבע  בת נורית - בריאות 
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שהתחתן ונפטר בלא בנים, ועתה בא אחיו ואומר שרוצה לייבם את אשת אחיו המת 
ולא מוכן לחלוץ אותה, והיבמה היתה אשכנזית, ומרן פסק שיחלוץ. במסכת יבמות 
שאול  לאבא  קודמת,  חליצה  או  קודם  יבום  האם  וחכמים,  שאול  אבא  נחלקו  )לט:( 

עיניו  נותן  או  שלה,  בירושה  חפץ  אולי  שמים,  לשם  יכוין  לא  אולי  קודמת,  חליצה 
מצוה  לשם  גם  אלא  לשמה,  לגמרי  מתכוין  שלא  אפילו  ואמרו,  חכמים  באו  ביופי, 
וגם לשם דברים אחרים זה מועיל, והלכה כחכמים, כך פסק הרמב"ם )פ"א מהל' יבום 
וחליצה ה"ב( דלא כהראב"ד )הובא במהרי"ל סימן קפא(, וכך פסק מרן )אה"ע סי' קסה סעיף 

א( דלא כהרמ"א.10 ואם כן מדוע באותה תשובה מרן הבית יוסף פסק לאח שיעשה 

באותיות חדשות, והביאו למרן זצ"ל, והוא כל כך נהנה מהספר, ישב כל הלילה על הספר הזה. הוא כבר 
הכיר את התשובות הללו, אבל רצה לעבור עליו מההוצאה החדשה, ובירך אותם הרבה ברכות. כיום 

מוכרים יחד את שו"ת אבקת רוכל ושו"ת בית יוסף.
10 במלחמת יום הכיפורים בשנת תשל"ד היו כמה חיילים שגייסו אותם בערב כיפור, והלכו סך הכל 
כשש מאות חיילים לתעלת סואץ, והכינו צינורות עם גז, ותכננו שכשיבואו המצרים ידליקו את הצינורות 
והאש תחסום את המצרים עד שתגיע תגבורת. אבל הצינורות היו מלאים חלודה, וכל החורים נסתמו 
וזה לא פעל, זה היה מחדל גדול מאוד. ומהם היו חיילים מישיבות הסדר כמו ישיבת כרם ביבנה ששלחו 
אותם להיות שליחי ציבור בתפלות, והם מסכנים נהרגו במלחמה. לפני כן בעשרת ימי תשובה באו כמה 
אברכים מישיבת כרם ביבנה ונבחנו אצל מרן זצ"ל שעדיין היה גר בתל אביב, ומרן התפעל מהם, כל 
הפרי מגדים בהלכות בשר וחלב ותערובות היה שגור על לשונם, פרי מגדים זה לא ספר סיפורים... זה 
ספר עיוני. והנה אחרי יום הכיפורים הרב הקים בית דין להתיר את 950 העגונות שהיו מהמלחמה, וישב 
כאב בית דין, ובתוך התיקים ראה שמות של כמה שנבחנו אצלו וקיבלו תעודה, ועתה נהרגו. ומרן היה 

בצער גדול עליהם, קרא לנשים שלהם וחקר ודרש ונתן היתרים.
היתה עגונה אחת שמרן לא התיר אותה, כי לא ידעו לאיפה גיסו את בעלה, לצפון או לדרום, לא היה 
יכול להתיר אותי?! אמר: מה  כולן התרת, אתה לא  מסודר, ואשתו באה למרן בוכה: כבוד הרב, את 
יכול לעשות, נעלמו עקבותיו. והנה כשהגיעו השבויים ממצרים, מרן קרא לרב צבאי אחד – אחר כך 
התפרסם כרב גדול לא אגיד את שמו – וביקש ממנו, לך ותבדוק אם פלוני הגיע עם השבויים, אמר לו: 
כבוד הרב, יש בעיתון רשימה של השבויים והוא לא מופיע שם. אמר לו מרן: בכל זאת תלך. הלך לשדה 
להתיר.  סיבה  לא  עדיין  זה  לעשות,  מה  הגיע.  לא  אחד  ואותו  מהמטוס,  השבויים  כל  ירדו  התעופה, 
כעבור כמה חדשים חזרו עוד שבויים מסוריה, ומרן ביקש ממנו שוב: לך תבדוק אם פלוני שם. אמר: 
והנה  והלך.  תלך,  לו:  אמר  שוב  ומרן  ברשימה.  מופיע  לא  והוא  רשימה  יש  לכבודו?  אמרתי  לא  הרב, 
השבויים יורדים אחד אחרי השני, וכמעט כולם ירדו, הוא התכונן להתקשר למרן ולומר לו שאותו אחד 
והוא מדדה עם קביים, אותו רב רץ אליו   – – נפצע במלחמה  לא הגיע. פתאום ראה משהו חסר רגל 
ושאלו: מה שמך? אמר לו: רוזנטל. זה היה אותו אחד שמרן לא התיר את אשתו! הוא התקשר למרן: 
איזה סיעתא דשמיא, מצאנו אותו. תארו לכם אם מרן היה מתיר את האשה הזו, ואחר כך היה מגיע 
ההרוג ברגליו, איזה בושות היו... מעשה שהיה בהגאון החתם סופר ובית דינו בפרשבורג, שפעם ראו 
מישהו שירו בראשו באבקת שריפה ונפל מתבוסס בדמו, והביאו עדויות לפני בית הדין שהוא נהרג, 
ובית הדין התירו את אשתו. כעבור חמש שנים הגיע הבעל, שאלו אותו: לא הרגו אותך?!... אמר: עשיתי 
עצמי כאילו נהרגתי, שלא יעשו לי וידוא הריגה, ואחרי שהתרחקו קמתי וברחתי למדינה אחרת. הדין 
של האשה שתצא מזה ומזה, לא יכולה לחזור לבעלה הראשון, ולא לשני, ואם יש לה ילדים מהשני הם 
ממזרים, ה' ירחם. באותה שנה החתם סופר תיקן תקנה: כיון שבאה תקלה, לא יתירו כאן יותר עגונות, 
אם יש עגונות שילכו למקום אחר שיתירו אותם. הקב"ה שמר על מרן זצ"ל, וכל העגונות שמרן התיר, 
– אח של בעלך ע"ה? אולי  גיסך  היו כמה שמרן אמר להן: את מכירה את  ביניהם  אף אחד לא חזר! 
תתחתנו, אתם ספרדים ותקיימו מצות יבום? מרן נהפך לשדכן... ולא מקרה אחד ולא שנים שקיימו אז 
מצות יבום. בעבר, הרבנות הראשית לישראל בראשות הרב הרצוג, תיקנו תקנה שלא יהין איש – בין 
ספרדי בין אשכנזי – לקיים מצות יבום, כולם ינהגו כמו הרמ"א לעשות חליצה, וחתמו הרבנים הראשיים 
הרב האשכנזי הרב הרצוג, והרב הספרדי הראשון לציון הרב עוזיאל, וכל חברי מועצת הרבנות, הרב צבי 
פסח פראנק, הרב משולם ראטה, הרב עובדיה הדאיה, ועוד. אבל מרן זצ"ל תמה: מאיפה הכח שלהם 
לעקור את דעת מרן השלחן ערוך שמצות יבום קודמת, עשרות עשרות מגדולי הדורות כתבו שקיבלנו 
הוראות מרן, ובראשם גדול חכמי איטליה מהר"י מינץ )הובא בשו"ת יחוה דעת ח"ה בכללי מרן הש"ע 
אות ד(, וכן המהראנ"ח )בתשובה סימן קט(, מהר"ם גלאנטי )הובא בשו"ת הלק"ט ח"א סי' קפב(. לכן 
מרן לא שמע להם והיה משכנע לעשות יבום. כי מלבד שלהלכה יבום קודם, הגמרא )יבמות כא.( אמרה 
ינהגו כתוספות  שחליצה במקום יבום לאו מצוה היא, והמאירי גרס שם "לאו כלום היא". האשכנזים 
והרא"ש והרמ"א, אבל אנחנו הספרדים נוהגים כדעת הרמב"ם ורוב הראשונים ומרן 
השלחן ערוך. הרב הרצוג שהזכרנו, היה גאון, מרן זצ"ל סיפר לי: מעולם לא ראיתי 

ספרדים,  היה  היהודי  הישוב  רוב  ישראל  ובארץ  בצפת,  היה  המעשה  הלא  חליצה, 
וקיימו הוראות הרמב"ם, וקמא קמא בטיל, ומדוע לא הורה לו לעשות יבום. זו קושיא 
חזקה. מכח הקושיא הזו היה מי שרצה להסיק שאת התשובה באבקת רוכל בסימן 
ריב לא מרן כתב, אלא בנו שהיה גם כן תלמיד חכם. אבל זה לא נכון. אותו אחד לא 
גרוע  זה הכי  יוסף, אסור ללמוד בשטחיות,  קרא היטב את התשובה שבשו"ת בית 
שיש שקוראים מלמעלה, צריך ללמוד בעיון ולקרוא הכל. מדובר שהיא לא רצתה 
אותו, אי אפשר לכפות אותה לחיות עם אחד שהיא לא רוצה, אדם לא דר עם נחש 
בכפיפה אחת, אולי הוא שבבניק... מלבד זה, אותו אח הודה שהוא עני ואין לו כסף 
לזון אותה, ויש שם עוד כמה וכמה טעמים שמחמתם מרן פסק לעשות חליצה. ורק 
הוסיף עוד טעם לסניף בעלמא שהם אשכנזים. אם היה כל כך פשוט שלא אומרים 
קמא קמא בטיל, מרן לא היה צריך להאריך, אלא היה אומר שהאשכנזים לא עושים 
היה  סיבות,  אותם  שבלי  משמע  הסיבות,  לכל  להגיע  שנצרך  בגלל  ואדרבה,  יבום. 
פוסק לו כדעת הרמב"ם מדין קמא קמא בטיל. לסיכום ראינו סתירה בשו"ת אבקת 
לא  'מקושיא  נאמר  זה  על  ותירצנו,  יוסף  בית  משו"ת  סתירה  ראינו  ותירצנו,  רוכל 
מתים'... וביררנו שדעת מרן שאומרים "קמא קמא בטיל", ולכן גם התימנים צריכים 

לנהוג כדעת מרן השלחן ערוך11.  

מבטא תימני

השלחן  מרן  פסקי  ואת  ההלכה  את  נוגדים  שאינם  דברים  על  מדבר  לא  אני  טו. 
משפטי  בשו"ת  במנהגם.  ימשיכו  שהתימנים  וכדומה  מבטא  כמו  בדברים  ערוך, 
עוזיאל להראשון לציון רבי בן ציון מאיר חי עוזיאל קיבל הסכמה מהרב קוק, וכתב 
אולי  הוכחות.  לו  ויש  ביותר,  הנכון  המבטא  הוא  התימנים  שמבטא  בהסכמה12  שם 
כולנו נתחיל לבטא כמו התימנים ונאמר ג'ימל... אולי אקח חכם תימני שילמד אותי, 
כמו רבי נתן אדלר שלקח את רבי חיים מודעי שילמדו מבטא ספרדי. קשה לשנות 
מבטא, אבל התימנים ימשיכו במבטאם, יש להם כר נרחב. יש לתימנים ספר תורה 
עם סימנים באתנח ובסוף פסוק, לא מדיו ח"ו אלא מחריטת ברזל, והם נהגו לברך על 
ספר תורה כזה. זה לא מנהג שהוא נגד דעת מרן, ולכן יכולים להשאר במנהגם. מה 
שאמרנו שצריכים לשנות מנהגם, הוא במנהג הנוגד את דעת מרן השלחן ערוך. חכם 
בן ציון אבא שאול היה אומר: "תימנים הם עם בפני עצמו"... אבל האמת שהם חלק 
מאיתנו וצריכים לנהוג כדעת מרן. הרחבתי בנושא, אני מקווה שהתימנים ישתכנעו, 
קשה לשכנע אותם... אבל כך ההלכה, שיעשו אגודה אחת כדעת מרן השלחן ערוך, 

ומראש חודש אב עד אחר התענית לא יאכלו בשר כלל.

אותו שהוא לא לומד. הוא היה גברא רבה וידע את כל הש"ס בעל פה. בכל יום שישי התכנסו בביתו 
ציץ  בעל  ולדינברג  הרב  גדולים,  רבנים  מביא  והיה  היום,  סדר  על  שעמדו  הלכה  בענייני  להתייעצות 
אליעזר, הרב יעקב עדס, הרב עובדיה הדאיה בעל שו"ת ישכיל עבדי, הרב אונטרמן שהיה בזמנו רבה 

של תל אביב, וביניהם היה מרן זצ"ל שהיה אז פחות מגיל ארבעים. 
11 רוצים להחמיר לעצמם באיזה חומרות, אדרבה, המחמיר תבוא עליו ברכה, אבל אם מרן השלחן 
ערוך באיזה דבר, אין להקל נגדו. כמו בישול אחר בישול בלח, כגון מרק מבושל מיום ששי והוא צונן 
במקרר, לדעת הרמב"ם )פ"ט מהלכות שבת ה"ג ופכ"ב ה"ח( והרשב"א והר"ן )שבת מ:( מותר לחמם 
את המרק על הפלטה בשבת, אולם מרן השלחן ערוך )סימן שיח סעיף ד, ז, טו( פסק לאסור, כדעת 
רש"י )שבת לד:( והרא"ש )פ"ג דשבת סימן י( ורבינו יונה )הובא בנימוקי יוסף בבא בתרא י.(, אלא אם כן 
הרוטב הוא מיעוט. ולכן לא יבוא תימני ויקל לחמם מרק צונן על הפלטה. בדיעבד אם מישהו חימם מרק 

על הפלטה, מותר לאכול, כמו שכתב הפרי מגדים )סימן שיח א"א סק"י( בכיוצא בזה.
הוא להעיר משהו על  וחוזרים בכל ספר על אותם דברי ברכה, הטוב  כותבים הסכמות  יש כאלה   12

הספר.

העלון להצלחתם של: אינס בת אסתר –רפו"ש, אליעזר בן חנה - זיווג הגון, ויטלי בן אלה-שמחה ואמונה, ירון בן  שולמית –פרנסה בשפע, אנאל שרה בת הודיה –הצלחה בכל, גילה בת 
שושנה –פרנסה טובה, הודיה בת יעל –הצלחה בכל, יוחנן שמעון בן שושנה-זרע קודש בר קיימא, הודיה בת מרים –כל הישועות.
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שיעור זה יופיע בשלימותו, יחד עם כל שיעורי מרן הראשון לציון שליט"א בסדרת הספרים "השיעור השבועי" לפרטים: 077-2009-778



"אלה הדברים אשר דבר משה אל כל ישראל" )א א(.

כתב החיד"א )חומת אנך אות א( בשם המפרשים: משה רבינו בא להזהיר את 
מאבק  גם  אלא  ממש,  הרע  לשון  מדיבור  רק  ולא  הרע,  מלשון  להזהר  ישראל 
לשון הרע, וזהו שאמר "אלה הדברים אשר דבר משה אל כל ישראל", כלומר, 
ראשי  "אלה"  הם?  ומה  ישראל,  את  משה  הזהיר  הרעים  הדיבורים  אלה  על 

תיבות אבק לשון הרע.

ולכן אמר "אל כל ישראל", כיון שכולם נכשלים בזה, כמו שאומרת הגמרא )ב"ב 
והכל בלשון הרע.  ומיעוט בעריות,  בגזל,  רוב  רב:  יהודה אמר  רב  קסה.( אמר 
זה אמר דוד המלך ע"ה  ועל  בלשון הרע סלקא דעתך? אלא אבק לשון הרע. 
)תהלים קז מג( "מי חכם וישמור אלה", מי הוא זה שראוי להקרא חכם, מי שיוד 
לשמור על "אלה" - אבק לשון הרע. וזהו שאמר "אלה הדברים אשר דבר משה 

אל כל ישראל", להזהיר את כולם על דבר זה, כי כולם נכשלים בזה.

"ה' אלהיכם הרבה אתכם והנכם היום ככוכבי השמים לרוב" )א י(.

השמים,  לכוכבי  ישראל  את  המשיל  כאן  ולעפר,  לכוכבים  נמשלו  ישראל 
יג טז( "ושמתי  ובפרשת לך לך המשילם לעפר הארץ, כמו שנאמר )בראשית 

את זרעך כעפר הארץ".

יש שני הבדלים בין הכוכבים והעפר:

א. הכוכבים מרמזים על גבהות וחשיבות, שהם מאירים בשמי השמים, כשרוצים 
לומר על דבר שהוא חשוב אומרים כוכב, כמו מלון חמישה כוכבים. לעומת זה 
העפר רומז לשפלות, שכולם רומסים אותו ברגליהם, כמו שאמר אברהם אבינו 
)בראשית יח כז( "ואנכי עפר ואפר", וכמו שאומרים בתפילה "ונפשי כעפר לכל 

תהיה".

ביניהם,  ואין שום חיבור  ב. הכוכבים מורים על פירוד, כל אחד עומד במקומו 
וכמו שכתוב )שופטים ה כ( "כוכבים ממסילותם" - לכל כוכב יש מסילה בפני 
עצמו, ואדרבא, אם יפגשו שני כוכבים העולם עלול להחרב. אבל העפר מורה 

על אחדות וחיבור, שכל גרגירי העפר מחוברים זה עם זה, ואין בעולם אדמה 
המנותקת מחברתה, וכמו שאמרו חז"ל )קידושין כז:( סדנא דארעא חד הוא.

כעפר  ובשפלות  בענוה  מתנהגים  שישראל  בזמן  לנו:  לרמוז  התורה  באה  וזה 
אותם  מגביה  הקב"ה  ואז  זה,  עם  זה  ומתחברים  מתאחדים  הם  זה  ע"י  הארץ, 
ככוכבים, בבחינת "מגביה שפלים עד מרום". אבל אם כל אחד מרגיש את עצמו 
הקב"ה  ואז  ח"ו,  ומחלוקת  פירוד  לידי  באים  ממילא  חבירו,  על  ומתגאה  כוכב 

"משפיל גאים עדי ארץ", משפיל ומכניע אותם עד עפר.

לכן צריך כל אדם להתנהג בענוה ובצניעות ולהתרחק מן הגאוה, וע"י זה ירבו 
השלום והאהבה בין אדם לחבירו, והקב"ה ירומם אותו ויגביה את קרנו.

9 טיפים שיעזרו לכם לעבור את הצום בקלות 
זמן,  לאורך  שבעים  אתכם  ישאירו  מאכלים  אילו  קפה,  לשתות  כדאי  לא  למה 
ולמה כל כך חשוב לשתות מים לפני כניסת הצום? הטיפים שיעזרו לכם לעבור 

את תשעה באב בקלות יחסית

ארוחות  כמה  לאכול  הקפידו  הצום,  שלפני  השעות  במהלך  קטנות:  ארוחות   .1
קטנות, ולא ארוחה אחת גדולה וכבדה. 

זמן,  לאורך  שבעים  אתכם  תשאיר  ומזינות  קטנות  ארוחות  מספר  של  אכילה 
בשונה מארוחה אחת כבדה שפשוט תגרום לכם להיות עייפים. במהלך הארוחות 
ירקות  קטניות,  מלא(  אורז  או  )לחם  מורכבות  פחמימות  לאכול  כדאי  הצום  שלפני 

וחלבון.

2. מים: בשעות שלפני הצום חשוב לשתות הרבה מים, באופן הדרגתי, כדי למלא 
את מאגרי הנוזלים שבגוף ולמנוע התייבשות. 

בשנה,  חמים  הכי  בימים  תמיד  שמגיע  באב  ט'  בצום  במיוחד  חשובה  זו  הנחיה 
שמועדים גם כך להתייבשות. לפני תחילת הצום יש לשתות לפחות ליטר וחצי 

של נוזלים.

את  להפחית  מאוד  חשוב  חשובה,  היא  הצום  לפני  ששתייה  אף  קפה:  בלי   .3
שתיית הקפה, שכן הוא גורם לאיבוד נוזלים. הכלל הזה תקף גם לגבי קולה, שוקו 

ותה, שכן גם הם מכילים קפאין.

4. תיבול מאוזן: בשעות שלפני הצום חשוב להימנע ממאכלים מתובלים מאוד 
או מלוחים מאוד )חטיפים לדוגמה(. תיבול והמלחת יתר יגבירו את תחושת הרעב 

והצמא במהלך הצום.

לא  לתחושות  לכם  שגורמים  ממאכלים  הימנעו  הצום  לקראת  בבטן:  שקט   .5
)כרובית,  בירקות ממשפחת המצליבים  נעימות בבטן. אצל הרבה אנשים מדובר 
כרוב(, אצל אחרים מדובר דווקא במוצרי חלב. חישבו אילו מאכלים נוטים לגרום 

לכם לתחושה פחות נעימה, והימנעו מהם.

כך  שיניים.  לצחצח  מאוד  כדאי  המפסקת  הארוחה  אחרי  שיניים:  צחצוח   .6
תישארו עם תחושה מרעננת ונעימה בפה, שתעזור לכם בשעות הארוכות של 

הצום.

יתר. בנוסף, עדיף  ולהימנע ממאמץ  7. מנוחה: במהלך שעות הצום חשוב לנוח 
לשהות בצל ובמקומות ממוזגים כדי למנוע התייבשות.

8. אחרי הצום: מומלץ לשבור את הצום בשתייה של תה צמחים חמים, בשילוב 
עם עוגייה או כפית דבש. לאחר מכן עדיף לאכול ארוחה קטנה שקלה לעיכול )כמו 

מרק ירקות(, ורק לאחר שעה לאכול ארוחה יותר עשירה.

הגוף  את  להכין  אפשר  כי  מוסיפה  גולדנברג  עדי  הנטורופתית  מרפא:  צמחי   .9
נטילת צמחי מרפא שמאזנים את  ידי  ניקוי רעלים על  ולהימנע ממשברי  לצום 

רמות הסוכר, מרגיעים את מערכת עיכול ומדכאים את התיאבון כמו שומר.

העלון להצלחתם של: שולמית בת רבקה-  בריאות איתנה, חן בת גלית רפו"ש, רבית בת צינה-בריאות ונחת מהילדים, אדל בת רבקה-הצלחה כללית, ברוריה בת פנחס - כל הישועות, נעמה 
בת מזל- מציאת עבודה, נעמי יעל בת רות-בריאות איתנה, עובדיה יוסף בן נעמה-הצלחה בכל, יצחק בן ברכה-יראת שמים, רועי בן נילי –רפואה שלמה, דבורה בת נעומי –כל הישועות.

זאבי ש מהמרכז מספר:
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התעוררתי בוקר אחד כולי 

מבוהל עם פחדים וזה נמשך 

תקופה ארוכה, הפחדים 

קום עד כדי 
הולכים איתי לכל מ

ני יכול ללכת אפילו לעבודה 
שאי

משום שתופס אותי כל הזמן!

אבי שמע על פדיון נפש שרבני 
ז

עורכים ומיד החליט 
'בית מרן' 

לעשות פדיון נפש

וב"ה תוך תקופה קצרה הפחדים 

נעלמו כלא היו!!

ניתן להשיג את ספרי הרב שליט"א בטל' 052-7626077



העלון להצלחתם של: ציון בן וולד פנחס- רפואה בכל, אליהו בן מרסל-בריאות איתנה, מאיר יחזקאל בן יפה-  הצלחה בלימודים, יעקב בן דיקלה-רפואת הנפש והגוף, בר אל מאיר בן 
סיגלית-תשובה שלמה, מקסים בצלאל בן סיגל-  זיווג הגון, נועה רחל מרים בת אילנית- זרע קודש בר קיימא בקרוב.
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שאלה: אדם שהכניס לתוך פיו מאכל או משקה ולא בירך כיצד עליו לנהוג?

בלא  הזה  העולם  מן  שייהנה  לאדם  לו  אסור  ת"ר  )ל"ה.(  בברכות  בגמרא  תשובה: 
ברכה, וכל הנהנה מן העולם הזה בלא ברכה מה יעשה? ילך אצל חכם וילמד אצלו 
כדי שלא יבוא לידי איסור, אמר רבי יהודה אמר שמואל כל הנהנה מן העולם הזה 
בלא ברכה כאילו מעל ע"כ, ולכן צריך להקפיד מאוד מאוד בדיני ברכות, ומה טוב 
ומה נעים שכל בר ישראל הן איש הן אישה יקבעו לעצמם ללמוד הלכות ברכות 
בכל יום זמן מה שכן אחד המרבה ואחד הממעיט העיקר שיכוון את ליבו לשמים, 
ולדין שלנו כתב מרן השו"ע )סימן קע"ב סעיף א.( אדם שהכניס לתוך פיו בלא ברכה 

הלכות ט' באב
המקדש  בית  נחרב  א.  באב:  בט'  אירעו  דברים  חמשה  )כו(  תענית  בגמ'  איתא 
הראשון ב. נחרב בית המקדש השני ג. נגזר על אבותינו שלא יכנסו לארץ ישראל 
ד. נלכדה העיר ביתר ה. נחרשה העיר. וגזרו חז"ל שיום זה הוא יום תענית ואבל 
לעם ישראל ותענית זו חמורה כמעט כמו יום הכיפורים שתחילת התענית כבר 
מתחילת מהלילה, וכל האוכל או שותה בתשעה באב לא יזכה לראות בשמחתה, 
ירושלים  את  "שמחו  שנאמר  בשמחתה  ורואה  זוכה  ירושלים  על  המתאבל  וכל 
וגילו בה" וכו' וחוץ מאכילה ושתיה יש עוד דברים שאסורים וכמו שיתבאר להלן.

אוכלים  אין  השקיעה(  לפני  רביעי  יום  )השנה  מפסקת  בסעודה  מפסקת:  סעודה  דיני 
בשר ולא שותים יין מדינא דגמרא ולא רק מצד המנהג כמו בכל תשעת הימים, 

לא אוכלים שני מיני תבשלין )היות וזה נראה כדרך שררה וכבוד( כגון: מין אחד שבישלו 
בשני סירים כגון: תפו"א שזה קשה ופירה שזה רך זה אסור, או ביצה קשה ורכה 
נחשב לשני תבשילין, אבל אם בישלו אורז אפונה וגזר בסיר אחד חשיב כתבשיל 

אחד ולא לכמה מינים היות ויש רגילות לבשל אותם ביחד.
סלט ירקות ואפי' מתובל לא נחשב כתבשיל ויכול לאכול עוד תבשיל מלבדם. 

או  אורז  כגון:  מבושל  דבר  עם  לאוכלם  ויכול  תבשיל  נקראים  אינם  חלב  מוצרי 
פתיתים וכד'.

קפה או תה וכן חלב חם מותר לשתותו לאחר הסעודה ולא נחשב לתבשיל נוסף. 
יש להיזהר להפסיק מלאכול כמה דקות לפני השקיעה.

צורת האכילה: המנהג לישב על גבי הקרקע בהפסק של בגד. לפי מרן הראשל"צ 
שליט"א קרקע מרוצפת אין צורך בבגד. 

לכתחילה יש להיזהר שלא ישבו שלושה לאכול ביחד. שלא יתחייבו בזימון. אף 
קיבל תענית בפה  כל שלא  ובירך ברכת המזון,  סיים את סעודת המפסקת  אם 

מותר לו לחזור ולאכול, דאין דין תוספת לתענית תשעה באב. 

דיני חמישה עינויים: תשעה באב אסור בחמישה דברים כיום הכיפורים א. אכילה 
ושתיה ב. רחיצה ג. סיכה ד. נעילת הסנדל ה. תשמיש המיטה.

אכילה ושתיה: אע"פ שמעוברות ומניקות פטורות מלהתענות את שאר הצומות 
אבל צום ט' באב אף הם חייבות בו כדין יום הכיפורים, כיון שצום חמור הוא. 

יולדת פטורה מלהתענות כל ל' יום מהלידה ואפי' בתשעה באב שאינו דחוי, מפני 
שבזמן הזה נחשבת כחולה שאין בו סכנה.

וה"ה לאשה שהפילה את עוברה פטורה מלהתענות כל ל' יום להפלה כדין יולדת, 
נפל  אם  אך  ההריון  מתחילת  יום  ארבעים  לאחר  העובר  נפל  אם  דווקא  זה  וכל 

העובר בתוך הארבעים יום הראשונים להריון אין לה דין יולדת.
יוסף  עובדיה  רבי  ורבינו  מורינו  כתב  בפועל  מניקה  שאינה  יום  ל'  לאחר  יולדת 
יכולה  מאוד  עליה  קשה  הצום  ואם  רגילה,  כאישה  להחמיר  לה  שראוי  זצוק"ל 
להקל כדעת הפוסקים שכל עשרים וארבעה חודש ללידה נחשבת כמניקה אף 

שאינה מניקה בפועל.
מחנכים את הילדים הקטנים שהגיעו לגיל חינוך )גיל 9( שיתענו תענית שעות, 

צריכים  ולא  כרגיל  לאכול  להם  מותר  באב  בט'  ושתיה  באכילה  שמותרים  אלו 
לאכול בשעורים כדין חולה ביום הכיפורים.

רחיצה: אסור להתרחץ בתשעה באב אפי' בצונן ואפי' מיעוט מגופו אסור.
לפיכך בנטילת ידיים בין של הבוקר ובין ביציאה מבית הכיסא נוטל ידיו עד סוף 

קשרי אצבעותיו ולא כמו שנוטלים כל השנה עד סוף כף ידו.
אע"פ  שאסור ליטול את כל ידיו במים כשיוצא מבית הכיסא, מ"מ אם התלכלכו 
ידיו מותר לו לנקות את כל כף ידו, ואם הוא נצטרך לסבון מותר לרחוץ ידיו אפילו 

עם סבון.
כהנים העולים לדוכן מותרים ליטול ידיהם לפני שעולים לדוכן עד פרק הזרוע, 

והטעם משום שרחיצה זו אינה לשם תענוג אלא לשם מצווה.
כתב מורנו ורבינו רבי עובדיה יוסף זצוק"ל שחולה האוכל בתשעה באב פת, וכן 
ילדים, נוטלים ידיהם כרגיל עד סוף כף היד, מהטעם הנ"ל שרחיצה זו אינה לשם 

תענוג אלא לשם מצווה.

השנה עקב נגיף הקורונה מי שרגיל להקפיד על הנהלים של משרד הבריאות ונוטל 
ידיו בסבון או באלכולג'ל מותר השנה בתשעה באב גם לרחוץ ידיו היות וזה לא 

לשם תענוג אלא לשם בריאות.
אסור לאדם בתשעה באב לצחצח את שיניו ואפי' שרגיל בזה בכל יום, וה"ה שאין 
לשטוף את פניו בתשעה באב. ואם יש לו לכלוך בעיניו או רירין על שפתיו וכד' 

יכול לנקות עם מעט מים רק באותו מקום.
אישה שמבשלת בתשעה באב מותר לה לרחוץ ידיה מפני האוכלים.

סיכה: סיכה אסורה בט' באב ואפי' מקצת גופו אסור, לפיכך אין להתבשם ביום 
זה. וכן אין למרוח קרם ידיים ביום זה.

כל הסיכה האסורה היא דווקא סיכה של עונג, אבל סיכה של רפואה כגון: למי 
שיש חתכים בידיו ורוצה

למרוח קרום ידיים כדי להרגיע את כאביו מותר, הוא הדין אם יש לו חטטין בראשו 
סך כדרכו ואינו חושש.

את  להוציא  בשביל  זה  אם  מקום  ומכל  ידיים  בסבון  זה  ביום  להשתמש  אין  וכן 
הזוהמה מותר.

אסור לנעול נעליים או סנדלים מעור בתשעה באב אבל נעליים  נעילת הסנדל: 
העשויים מעץ או מגומי וכד' מותר.

נעלי עץ שמחופים במעט עור אסור לנעול.
ילדים שהגיעו לגיל חינוך יש לחנכם שאף הם לא ינעלו נעלי עור כדי שישתתפו 

באבלות על החורבן.
נעל שעשויה מבד או מעץ ורצועה של עור מחוברת לה כדי להקל על הנעילה 

מותר לנעול.
וכן בגדים העשויים מעור כגון: מעיל או חגורה מותרים בשימוש בתשעה באב.

נעליים אפי' מעור אבל כשהוא כבר סמוך  לו לנעול  ההולך בדרך רחוקה מותר 
לעיר וכ"ש בעיר עצמה לא ינעל נעלי עור.

הנוסע במכונית וכד' כתב מורנו ורבנו רבי עובדיה יוסף זצוק"ל  שאין להקל לנעול 
נעלי עור.

הנוהגים לנעול נעלי עור אחרי חצות היום חייבים לבטל את מנהגם שמנהג טעות 
הוא, שכל זמן שאסור באכילה ושתיה אסור גם בנעילת הסנדל.

חולה שקשה לו להימנע מנעילת נעלי עור מותר בנעלי עור שמקום צער לא גזרו 
חכמים.

איסור לימוד תורה: תשעה באב אסור בלימוד תורה משום שהתורה משמחת את 
האדם כדכתיב "פקודי ה' משמחי לב".

חוק  לקרוא  באב  בתשעה  שאסור  זצוק"ל  יוסף  עובדיה  רבי  ורבינו  מורינו  כתב 
לישראל ואפי' לאדם שרגיל בזה כל השנה.

ספרי מוסר המעוררים את האדם לשוב בתשובה מותר ללמוד בהם בתשעה באב.
תהילים- אם קורא אותם דרך תפילה ותחנונים מותר לקוראם.

לאבותינו  שקראו  הרעים  דברים  וכן  אבלות  הלכות  כגון:  המצער  תורה  לימוד 
מותרים בלימוד.

בדברי  ומשמע  באב  בתשעה  בהרהור  תורה  בלימוד  הדין  מה  הפוסקים  נחלקו 
מורנו ורבינו רבי עובדיה יוסף זצוק"ל שאף בהרהור יש להחמיר.

עשיית מלאכה: מקום שנהגו לעשות מלאכה בתשעה באב עושים ובמקום שנהגו 
מלאכה  לעשות  שלא  המקומות  בכל  ישראל  ומנהג  עושים,  אין  לעשות  שלא 

בתשעה באב, אבל בליל ט' באב נהגו להקל ולעשות מלאכה.
מלאכה שהיא דבר האבד מותרת בט' באב כדין חול המועד.

מותר לפתוח חנות מכולת המוכרת מוצרי מאכל למשך כל יום תשעה באב ואפי' 
קודם חצות היום. וכתב מורינו מורנו ורבינו רבי עובדיה יוסף זצוק"ל שנהגו שלא 

לבשל או לשחוט בתשעה באב אלא רק אחרי חצות.

שאילת שלום: אין שאילת שלום בתשעה באב משום אבלות, ואדם שחבירו אומר 
לו שלום יחזיר לו בשפה רפה ובכובד ראש כדי לא לפגוע בו.

וכן לא יטייל בט' באב כדי שלא יבוא לידי שחוק וקלות ראש וכן לא ירים תינוק 
לשחק בו, ומ"מ אם מרימו שלא יבכה מותר.

לששון  הללו  הימים  את  ויהפוך  המקדש  בית  לבניין  השנה  עוד  שנזכה  יה"ר 
ולשמחה לישועה ולנחמה בביאת משיח צדקנו אמן ואמן. 
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העלון להצלחתם של: אהרון בן בחלה –רפואה שלמה, דינה בת ורה –בריאות איתנה, יגאל משה בן אסתר- רפואה שלמה, יגאל משה בן אסתר- הצלחה בכל, סעיד בן כדיה- שלא יצטרך 
דיאליזה, שלום בן נעמה- הצלחה בכל, יונתן מרדכי בן ליבא אהובה- רפואה שלמה, טל בת גליה ודוד- שינה טובה.

להמתין עד לגאולת השכינה
ילדים  חשוך  היה  הגדול  ילדים.  חשוכי  שהיו  אחים  שני  על  סיפור  שמעתי 
ילדים שלוש שנים, אבל בעייתו  היה חשוך  ואילו הקטן  למעלה מעשר שנים, 

הייתה קשה יותר, והרופאים לא נתנו לו תקווה להיפקד. 
עלה  במוחו  עבורו.  בפוריות  לטיפול  ששמר  גדול  כסף  סכום  היה  הקטן  לאח 
וידחה את הטיפול של עצמו.  הגדול,  יתן את הכסף הרב לאחיו  רעיון, שאולי 
בתחילה סירב האח הגדול לקבל את הכסף, אבל לאחר שהפציר בו אחיו הקטן, 
הסכים. מה קרה לבסוף? האח הגדול נושע וזכה לפרי בטן, ולאחר תקופה קצרה 
זכה גם אחיו הקטן לפרי בטן, ללא טיפולים! את הסיפור שמעתי מהאח הגדול. 
אדם שמוכן להמתין, העיכוב יהיה רק לטובתו. כשאדם מוכן להאמין בהסכמה 
נוקט בצעדי אמונה כמתן  ומאידך  והוא לטובה,  הינו שמיימי  מלאה שהעיכוב 
צדקה כדי לזרז את ישועתו, הקב''ה יזרז את פתרונו בדרך נס, ובמיוחד כאשר 
הינו במדרגת הסיפור שסיפרנו, שכה מסכים הוא לעיכוב, עד שמוכן אף לדחות 

את ישועתו למען אחיו, ובוודאי שדרגתו נפלאה לפני ה'. 
להבין  מבלי  שאיפותיהם,  את  להגשים  כדי  סבלנות  מחוסרי  אצים  אנשים 

שעולמנו נועד לעבודת הסבלנות. 
ונוחה  מרווחת  דירה  לו  שהציעו  זצ''ל,  זוננפלד  חיים  יוסף  רבי  על  מסופר 
הוא  טיח.  ללא  ועלובה  פשוטה  בדירה  העתיקה  בעיר  שהתגורר  בעת  ביותר, 
בדעתי  אעלה  "איך  השיב:  לא?!",  "מדוע  שאלוהו,  כאשר  בתוקף.  לכך  סירב 
להתגורר בארמון פאר בזמן ש'שכינתא בגלותא', וביתו של הקב''ה חרב?! טוב 

לי בדירתי הצנועה. יכול אני בכל עת לראות את הר הבית, ולקונן על חורבן בית 
נועד לרדוף  וגלות השכינה". לא רק שהיה ברור לו שהעולם הזה לא  המקדש 
אחריה,  לרדוף  מבלי  רווחה  לו  כשהציעו  אפילו  אלא  חומריות,  שאיפות  אחר 

הוא סרב לקבלה! 
וכך אמר לעצמו: כרגע השכינה בגלות ואין לה בית, לכן לא יערב לי לחיות בבית 
מתמשכת,  השכינה  גלות  אם  אתעכב.  אני  גם  מתעכבת,  הגאולה  אם  מרווח. 

אמשיך את גלותי ואמתין עד לגאולת השכינה.
זה סוד עליית הצדיקים שהיו מלומדים במלאכת ההמתנה, לא רק להסכים עם 
זולתם  ה' לעיכוב רצונם, אלא גם לדחותו, כשיש אפשרות בידם לפעול עבור 

או עבור כבוד ה'. 
זו מדרגה גבוהה לגבינו, אבל לפחות נלמד מהם על מציאותנו, ובמקום לשאוף 
לרווחה, נתלמד בסבלנות. עלינו להסכים לעיכוב, להבין שהוא השקעה מצוינת. 
אבל  נפלאים,  רווחים  לך  שתישא  השקעה  משקיע  אתה  עיכוב  של  רגע  בכל 
רק אם תקבל זאת בסבלנות ובאמונה, בהארת פנים, מתוך תודה לה', ובהבנה 

שהקב''ה עושה בשבילך את הטוב ביותר. 
מחיר ההשקעה לישועת ה' הוא ההמתנה, ורווחיה הם ''מה רב טובך אשר צפנת 
ליראיך, פעלת לחוסים בך נגד בני אדם'' בעולם הזה ובוודאי לעולם הבא. נזכור 
כי לא באנו לעולם הזה במטרה שנקבל כל אשר בחשקנו, אלא באנו לשלימות 

האמונה המתבטאת בהסכמה ובביטול לרצון ה'.  
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לא נפקיר
לנו  התיר  מי  כך,  אם  חינוך.  למדו  שלא  מורים  בידי  ילדינו  את  נפקיר  לא  אנחנו 
להפקיר את חינוך ילדינו בידינו? האם למדנו דידקטיקה, מתודיקה ודמיון מודרך? 

אז מהיכן יש לנו את האומץ לחנך את ילדינו ללא ידע בסיסי?
דידקטיקה  למדו  הורינו  וכי  נגדית:  שאלה  ההורים  אותי  שאלו  כנסים  במספר 

ופסיכולוגיה? ובכל זאת הם גידלו אותנו, ואנו הורים מחונכים!
עניתי ואמרתי להם שישנו הבדל עצום בין הדור של היום לדור של פעם.

ראשית, הרחוב של היום אינו כמו של פעם. הלבוש של היום אינו כמו הלבוש של 
פעם. קצב העבירות של היום אינו כמו של פעם.

עם  איתנו  דברו  הורינו  פעם  פעם.  של  כמו  אינו  היום  של  ההורים  כיבוד  שנית, 
העיניים, היום אין תקשורת איתם גם עם "הידיים". המשמעת שואפת לאפס.

שלישית, החשיפה של היום לתכנים באמצעי המדיה המגוונים היא דבר שלא היה 
מעולם או לכל הפחות לא בעוצמה של היום.

היו  לא  וסבתא  סבא  לכן  להיום.  פעם  בין  מהותיים  הבדלים  הרבה  עוד  וישנם 

צריכים להיות כל כך מקצועיים בחינוך. בימינו לנוכח המצב, חייבים ללמוד חינוך. 
ומי שלא ילמד את הנושא הזה לעומק - לא אולי יטעה, אלא בטוח יטעה.

ונציע  בואינג  ונושיב אותו בתא הטייס של מטוס  ניקח אבא  ונאמר שאם  נוסיף 
לו להמריא, האם הוא ימריא? בחיים לא! הוא יאמר שהוא מעולם לא למד את 
או  בואינג  מטוס  להטיס  ומסובך,  מורכב  יותר  מה  שואל  ואני  התעופה.  מקצוע 

לחנך ילד אחד?
את המטוס הוא לא יטיס בלי ללמוד ולהיות טייס, אז איך יש לו אומץ לחנך את 

הילד שלו בלי ללמוד חינוך?
השאלות הללו צריכות להטריד אותנו, ולדחוף ולדרבן אותנו ללמוד את הנושא.

פשוט וברור שאנחנו חייבים לקבל רשיון בסיסי לחנך ילדים.
אני חוזר ואומר: מי שלא למד 'חינוך ילדים' אינו ספק טועה בחינוך אלא בטוח 
טועה, וחס וחלילה, עלול 'לתרום' ילד אחד או שניים לרחוב. ואוי לו לאבא ואוי לה 

לאמא אם ילד אחד שלהם יהפוך להיות ילד רחוב.  
)ילדינו, הרב אבנר קוואס(
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העלון להצלחתם של: אלברט בן זוהרה- רפואת הנפש והגוף, אליהו אלי בן שרה- בריאות איתנה, אסתר מלכה בת יפה שיינדל-רפואה שלמה, חיים בן אורה חזרה בתשובה שלמה בקרוב, 
ליאור בן רעות- שמחה ובריאות, סיגלית בת רוזה –בריאות איתנה,אדיר אליהו בן רותי - זיווג הגון, ליאת בת חנה-זיווג הגון, מזל בת ספינה-רפואה שלמה..

תשעה באב
"מִזְמוֹר לְאָסָף, אֱלֹקִים בָּאוּ גוֹיִם בְּנַחֲלָתֶךָ טִמְּאוּ אֶת הֵיכַל קָדְשֶׁךָ, נָתְנוּ אֶת נִבְלַת 
עֲבָדֶיךָ מַאֲכָל לְעוֹף הַשָּׁמָיִם, בְּשַׂר חֲסִידֶיךָ לְחַיְתוֹ אָרֶץ, שָׁפְכוּ דָמָם כַּמַּיִם סְבִיבוֹת 
הזוועות  את  אסף  המשורר  מתאר  לִשְׁכֵנֵינוּ",  חֶרְפָּה  הָיִינוּ  קוֹבֵר,  וְאֵין  ם  יְרוּשָׁלִָ
אספסינוס  שערך  הנורא  הטבח  את   – שני  בית  בחורבן  היהודי  העם  שעבר 
קיסר רומי בישוב שבציון, ובכל זאת אומר הנביא אסף, את כל התיאור בשירה 
לא  הוא לשון שמחה. למה  והרי מזמור   - רבותינו  ומיד שאלו  ובניגון,  במזמור 
אומר הנביא את התיאור בלשון קינה, הרי מדובר על מיליוני בני אדם שנהרגו 
ונטבחו במיתות משונות, על מאות אלפים שלא זכו אפילו לקבורה אלא ניתנו 

מאכל לחיות השדה.
כי בכל העצב הזה  ועונה הגמרא, שאסף אומר את כל התיאור בלשון שמחה 
מגמדת  שבעצם  שמחה,  של  נקודה  אסף  מצא  הזו  והאכזריות  החושך  ובכל 
את הצער והאכזריות. נקודה של אור שדוחה את כל החושך של החורבן, והיא 

מזמור לאסף שכילה חמתו בעצים ובאבנים.
מסביר אסף הנביא – כידוע, בית המקדש נקרא ההר הטוב הזה והלבנון, שהוא 
שיש  הפריבילגיה  את  יודעים  ישראל  ועם  ישראל,  של  עוונותיהם  מלבין  היה 
והיו מרבים פשע  והלבנון,  להם אצל הקדוש ברוך הוא בזכות ההר הטוב הזה 
טוּ, וְכֹהֲנֶיהָ  פֹּ חַד יִשְׁ שֹׁ יהָ בְּ וחטאה, וכשהנביאים היו מוכיחים אותם מדוע "רָאשֶׁ
כֶסֶף יִקְסֹמוּ", מדוע הכל מתנהל בצורה של מרמה וקיפוח,  מְחִיר יוֹרוּ, וּנְבִיאֶיהָ בְּ בִּ
יִשָּׁעֵנוּ לֵאמֹר לֹא תָבוֹא  מדוע אין צדק ויושר, היו עונים העם לנביאים, "עַל ה' 

עָלֵינוּ רָעָה", היכל ה' המה, יש את היכל ה' שמלבין את העוונות.
מעולם לא לן אדם בירושלים ובידו עוון, ועם ישראל ניצלו את המצב והיו גונבים 
מניחתם  הדין  מדת  וכך  ומתפללים,  המקדש  לבית  ובאים  ורוצחים  ונואפים 
לְפָנַי  וַעֲמַדְתֶּם  וּבָאתֶם  וְנָאֹף,  רָצֹחַ  "הֲגָנֹב  להם:  צועקים  היו  והנביאים  והולכת, 
הַזֶּה". ולכן ה' יתברך ראה שעם ישראל  הַבַּיִת  הָיָה  פָּרִצִים  הַמְעָרַת  הַזֶּה,  בַּבַּיִת 
עומד להיגמר רוחנית, בית המקדש יצר מיסוך על העם שלא אפשר ליסר את 
שעם  כדי  המקדש  בית  את  הרס  מרחמנותו  ה'  לכן  למוטב.  ולהחזירם  העם 

ישראל לא יתכלה רוחנית.

ירכב  שלא  והזהירו  לבנו  חדשות  אופניים  שקנה  לאב  דומה,  הדבר  למה  משל 
אביו,  לקול  שמע  לא  והבן  מסוכן.  מאד  זה  וסואן,  ראשי  בכביש  האופניים  על 
ושוב הבן לא שם לב  והזהירו,  בו  ושוב גער  וראהו אביו שנוסע בכביש הסואן 
לצעקות של אביו, ובפעם השניה והשלישית שתפסו אביו נוסע בכביש סואן, 
וזעק,  בכה  כמובן  הבן  וכו',  להם את האוויר  הוציא  פשוט הרס את האופניים, 
אבל בזכות זה ניצלו חייו מסכנה. כך הקדוש ברוך הוא, הרס את בית המקדש 
שיצר מכונת כביסה לעוונות של עם ישראל, וממילא העם לא נענש ולא חונך, 
וכך הרשעות והמרידות בה' רק הלכו והתגברו, עד שהרס ה' את בית המקדש, 

ומאז אין כפרת עוונות בלא תשובה וחרטה אמיתית וכנה.
מחיצה  נפסקה  המקדש  בית  שנחרב  מיום  לברכה,  זכרונם  חכמינו  אמרו  לכן 
וריחוק,  ישראל לאביהם שבשמים, מחיצה היא לא תמיד פירוד  בין  של ברזל 
בית הכנסת מאפשרת לנשים להיכנס  זו שמקרבת. מחיצה של  לפעמים היא 
ולשמוע דברי קדושה. בהר סיני שירד ה', בעשן ובערפל, במסוך ובמחיצות כדי 
בית המקדש,  חורבן  גם  כך  ונוכל להתקרב אליו,  ה'  יוכלו לשמוע דבר  שהעם 
אומר ה', הרסתי אותו כדי שתוכלו להתקרב אלי ולתקן את עצמכם באמת ולא 

לסמוך על היכל ה' ועל קורבנות זבחים.
לכן יש לדעת, ה' לא אוהב תרבות של פתרון בעיות וצרות בלא שהאדם עובד 
על עצמו, ומתאמץ לשנות את הרגליו הרעים ותכונותיו הלא טובות. כשאדם 
נתקל בבעיה והקב"ה מצפה ממנו שישנה אורחות חייו, ובמקום זה הוא משיג 
שפע דרך ברכת צדיק, או סגולה כלשהי, זה למורת רוחו של הקב"ה – כי הקב"ה 
'כמלאכים המשרתים  ואומר אונקלוס  יהיו קדושים לפניו,  רוצה שעם ישראל 
חזרה  של  בדרך  שלא  אצלו  שנתעוררו  בעיות  פותר  אדם  כאשר  ולכן  לפני'. 

בתשובה ושינוי הנהגה, זה מאכזב את מלכות שמים.
גם אנחנו בימינו, חייבים להשתנות מהפנימיות ולא לסמוך על כל מיני גורמים 
מקובלים  כמו  הוא,  ברוך  הקדוש  לבין  ביננו  שיפייסו  אלה  יהיו  שהם  חיצוניים 
וכך  טוב,  בעשה  ולהתמיד  מהרע  לסור  חייבים  אלא  וחסדים.  צדקות  ורבנים 
נזכה לבנות את הבניין האישי שלנו, בית המקדש בליבותינו, ומיד אחרי זה יבנה 

ה' את בית המקדש, מדור השכינה והתורה, אמן כן יהי רצון. 

הכל לטובה
אותך,  להעיר  כדי  בכלכלה  קושי  לך  נותן  הקב"ה  לטובתך.  זה   – חובות  לך  יש 
אתה הבן שלו והוא האבא שלך שהכי אוהב אותך בעולם, הוא לא רוצה שתהיה 
כפוי טובה, הוא רוצה לעורר אותך שתלמד להעריך ולהודות על הכסף שהוא 
נתן לך עד עתה. אולי הקב"ה רוצה לתת לך בעוד שנה שפע של פרנסה, וכעת 

הוא מכין אותך לכך, שתדע להעריך את הכסף שיש לך בארנק.

את  להעריך  יודע  אתה  בפרנסה  קושי  לך  שיש  היום  שגם  לקב"ה  תראה  אם 
הכסף שהוא נתן לך, בורא עולם יסיר ממך את הקושי, הוא כבר לא צריך להביא 
לך יסורים של כסף, כבר אין לו סיבה להביא לך את הקושי בכסף. וכן הוא בכל 
זה מבורא  יתברך, הכל  זה מה'  הזה, הכל  ודבר שעובר על האדם בעולם  דבר 
עולם שהוא הטוב והמטיב המוחלט, והכל בכל מכל הוא מביא על האדם באהבה 
וכל מה שבא על האדם מאתו יתברך זה הדבר  גדולה, בחסד וברחמים רבים, 
הכי טוב שיכול להיות בעולם. כבר כתבתי למעלה מה שקרה לי באחד השנים 
לאחר חג הפסח, הרגשתי לחץ בחזה, הכל מסתובב לי בעיניים, השתעלתי חזק.

שבט  של  רגע  היה  זה  להתעלף,  הולך  אני  כאילו  סחרחורות  שהרגשתי  ברגע 
שהרגשתי  רגע  באותו  שנה.  באותה  שחוויתי  מוסרי  הכי  הרגע  היה  זה  מוסר, 
אבל  סטירה.  לי  נותן  עולם  שבורא  איך  כן  גם  הרגשתי  לעמוד,  יכול  לא  שאני 

הסטירה הזו היתה לי ספר מוסר הכי טוב שקיבלתי באותה שנה. בכל ימי חג 
הפסח ברוך ה' מסרתי הרבה שיעורים, בית המדרש היה מלא, הגיעו הרבה מאד 

אנשים. וכמו בכל דבר טוב – יצר הרע מגיע.

הוא נכנס לך לתוך חדרי הלב, מכניס לך קצת גאווה בלב: "אתה גאון! תראה 
ובלי  אדיר".  אתה  משעתיים.  למעלה  תורה  שיעור  להעביר  יודע  אתה  איך 
להבחין נכנסת לך קצת גאווה לתוך הלב. מה עושה הקב"ה? הוא אוהב אותך, 
הוא לא רוצה שתשקע במידת הגאווה, הוא לוקח לך את הכוח לכמה שניות, 
בא  אתה  לפעמים  לתלם.  אותך  ומחזיר  הבית".  בעל  לא  "אני  שתרגיש:  עד 
הביתה, פותח את הדלת, ופתאום עוברת לך איזה הרגשה: "אני גבר! אני לא 
אוהב  עולם  בורא  בעולם".  עלי  אין  הילדים.  את  צריך  לא  האישה,  את  צריך 
אותך, הוא שולח לך מסר קטן, איזה כאב ברגל או בכתף, ואז אתה תופס את 
עצמך: "אשתי היקרה! בואי תעזרי לי. אני לא יכול. כואב לי". אחרי מסר כזה 
מבורא עולם, אתה מרגיש: "אני לא בעל הבית". אתה מקבל את המסר. "זהו 
בורא עולם, תודה רבה, אני אהיה בסדר, אני לא אעשה יותר בעיות, לא ארגיש 
ךָ  אַפְּ ישב  י  בִּ אָנפְתָּ  י  כִּ יהוה  אוֹדְךָ  הַהוּא  יּוֹם  בַּ "ואָמַרְתָּ  בית".  בעל  עצמי  את 

וּתְנחֲמֵני")ישעיה יב, א(.

)מתוך הספר יגל ליבי- הרב יגאל כהן שליט"א(


